
Høringssvar til budget 2024 fra de yngre læger på medicinsk afdeling, Regionshospitalet 
Silkeborg: 
 
4.1.4. Regionshospitalet Silkeborg 
 
I sparekataloget 2024 hævder man, at Regionshospitalet Silkeborg fortsat skal være førende inden 
for innovation og uddannelse. Det er ikke muligt, hvis man fjerner de medicinske sengepladser.  
Sengeafdelingen og det akutte indtag er en forudsætning for, at Regionshospitalet Silkeborg (RSI) 
fortsat kan være et uddannelsessted.  
Ved at fjerne medicinsk sengeafsnit, fjerner man grundlaget for den anerkendte og innovative 
opgave, der aktuelt består i de ”Fleksible indlæggelser”. En ordning der sikrer et godt forløb for 
patienter med kronisk sygdom. Herved hindres unødvendige, dyre og ressourcekrævende 
genindlæggelser. En Ph.d.-afhandling fra 2020 (Anders Damgaard Møller Schlünsen) har vist, at 
indlæggelsesbehovet kan reduceres til ca. 50 %.  
Radiologien i Silkeborg bør fortsat være en del af Diagnostisk Center (DC). Den fælles drift af 
radiologisk og medicinsk afdeling i Silkeborg er en central forudsætning for de optimerede 
patientforløb, som er udviklet i DC. Ydermere er den tværfaglige tilgang til multimorbide patienter 
et af DC’s kvalitetsmærker. RSI er kåret til Danmarks bedste mindre hospital og har vundet 
anerkendelse både nationalt og internationalt.  
Der er i det fremtidige sundhedsvæsen et særligt behov for nytænkning og innovation, hvilket 
Silkeborg er førende inden for.  
Det undrer os, at man har fokus på besparelser, men ikke har regnet på mellemregningerne. 
Transporten til og fra Viborg udgør også en udgift. Desuden er der et miljø- og 
sundhedsøkonomisk perspektiv ved den øgede transport imellem matrikler. Der er store 
udfordringer i fremtidens sundhedsvæsen. Det giver ikke mening, at I nedlægger det, der 
fungerer.  
Vi er som yngre læger dybt bekymrede for fremtiden. Faktisk mister vi troen på det offentlige 
sundhedsvæsen. 
 
RSI er et yderst attraktivt uddannelsessted blandt yngre læger. Netop fordi det rummer et godt 
uddannelsesmiljø og stor patienttilfredshed.  
Der er hvert år ca. 100 uddannelseslæger igennem og omtrent ligeså mange medicinstuderende. 
Afdelingen bliver rost for den kæmpe store indsats man gør for yngre lægers uddannelse. Det er 
bekræftet i endnu en flot inspektorrapport fra april 2023.  
 
Det er afgørende, at kunne opnå de relevante uddannelsesmæssige kompetencer for både KBU-, 
Intro- og hoveduddannelseslæger. De nødvendige kompetencer for at gennemføre 
uddannelsesforløbet kan ikke opnås ved en fremtidig udelukkende ambulant funktion. Ved lukning 
af sengepladser og akut indtag, vil der de facto ikke kunne være uddannelseslæger på afdelingen.  
Diagnostisk Center danner grobund for udvikling og uddannelse af læger og plejepersonale til gavn 
for hele regionen.  
Såfremt sengeafdelingen nedlægges, og det akutte indtag fjernes, vil det betyde en delestilling 
mellem RSI og Viborg. En delestilling mellem to matrikler forringer tilhørsforhold, læringsmiljø og 
uddannelsesforløb. Det taler ikke ind i arbejdsmiljø, trivsel og kvalitetsforbedring.  



Rekrutteringen vil i fremtiden blive udfordret, modsat hidtil hvor uddannelsesstillingerne på 
Regionshospitalet Silkeborg er nogle af de mest søgte i Regionen.  
Et trygt og spirende uddannelsesmiljø er altafgørende for at ruste kommende speciallæger til 
fremtidens sundhedsvæsen. Der er brug for os.  
 
Byens sundhedsfaglige uddannelsesinstitutioner i form af SOSU- og sygeplejeuddannelsen (VIA 
University college) vil ligeledes have svært ved at tiltrække uddannelsessøgende. Det er 
problematisk i et sundhedsvæsen, der allerede mangler hænder.  
Vi forudser at plejepersonalet søger væk. Det vurderes ikke attraktivt at skulle deltage i fælles 
vagter på to matrikler. Vagtdækning på et andet hospital med en anden kultur og arbejdsgang vil 
medføre usikkerhed blandt personalet. Det tærer på det psykiske arbejdsmiljø og kan resultere i 
stresssygemelding og personaleflugt fra systemet. Vi er bekymrede for, at kompetencerne 
forsvinder helt. Det forringer kvaliteten og patientsikkerheden.  
Vi appellerer til, at Regionsrådet genovervejer den planlagte flytning af sengepladserne til Viborg.  
 
Fremtidens sundhedsvæsen har brug for bredde i lægernes kompetencer, og udvikling af 
kompetencer der sikrer høj behandlingskvalitet. Der er brug for læger, der er specialister, men 
også generalister. Det kan vi i Silkeborg.  
 
Vi er dybt frustrerede over, at man ikke vælger at anerkende RSI, for det store arbejde der er og 
fortsat bliver gjort. Her findes svar på mange af fremtidens udfordringer.  
Der er mere end nogensinde behov for innovation, da det fremtidige sundhedsvæsen fortsat 
byder på en lang række udfordringer. En stigende ældrepopulation og deraf flere multisyge, dyr 
medicin der kræver prioritering, miljømæssige udfordringer, hvor sundhedsvæsenet står for 6,3% 
af Danmarks samlede CO2 aftryk.  
Vi skal udvikle frem for at afvikle.  
 
Vi bør være stolte af vores sundhedsvæsen, og det kan vi kun være ved at bevare og højne 
kvaliteten til fordel for patientsikkerheden.  
Vi bliver som yngre læger dybt bekymrede for fremtidens sundhedsvæsen, når noget der fungerer 
godt, skal nedlægges. Det er en kvalitetsforringelse. 
Vi appellerer til, at man udsætter beslutningen til Sundhedsstrukturkommissionen er kommet 
med anbefalinger i løbet af 2024, andet virker yderst useriøst.  
 
Skal vi blive ved med at have troen på fremtidens sundhedsvæsen, har vi brug for, at de ansvarlige 
revurderer denne fejlbeslutning.  
Vi har brug for, at der tages ansvar. I har brug for os.  
 
 
De yngre læger på medicinsk afdeling, Regionshospitalet Silkeborg.  
 
 


